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SLOVO STAROSTY

V ážení spoluobčané,

v prvé řadě bych vám chtěl popřát jen to nejlepší 
v roce 2024 a poděkovat za spolupráci při rozvoji 
naší obce. Ač se to může zdát nepodstatné, tak 
vaše přítomnost na zasedání zastupitelstva, 
návštěvy na OÚ a zapojení do dalších aktivit, 
přispívá k rozvoji celé obce. Každý nápad či 
připomínka může být pro nás zásadní. Nyní k 
samotnému dění a vývoji v obci.
Budova MŠ Želízy
Na celkovou rekonstrukci objektu od sklepa po 
střechu s přístavbou nad prostory kuchyně je 
zpracován projekt. Koncem roku byl rozeslán 
dotčeným orgánům.
Budova ZŠ Želízy
Pro většinu z nás představuje historický objekt 
nacházející se ve středu obce. Pro energetické 
specialisty je oříškem. Naším cílem je snížit 
energetickou náročnost celé budovy, bez zateplení 
obvodových stěn. Tyto cíle nejsou pospolu příliš 
jednoduché. V červnu byla podána žádost u 
Ministerstva pro místní rozvoj na rekonstrukci 
střechy, krovů a samotné fasády. Naše žádost je 
mezi úspěšnými žadateli. Dalším krokem bude 
výměna zdroje vytápění.
Dům hasičů
Jediná kulturní místnost v obci si také zaslouží 
potřebnou péči. Požádali jsme NADACI ČEZ o 
poskytnutí dotace na výměnu nábytku, osvětlení 
a pořízení myčky nádobí. Naše žádost nebyla 
podpořena. Nicméně, se nevzdáváme a hledáme 
další možnosti, jak tento záměr realizovat.
Změna Územního plánu obce
Na podzim byla podána žádost o dotaci na 
převedení současného ÚP do jednotného 
standardu.
Úsekové měření rychlosti

Při jednání s úředníky si občas připadám jak v 
animovaném filmu ZOOTROPOLIS. Projekt na 
umístění radaru je už nějaký čas hotov. K 
úspěšnému dokončení a vydání rozhodnutí o 
umístění chybí už jen smlouva s umístěním na 
pozemku ŘSD, která by měla být podepsána po 
novém roce.
Parkoviště pro 25 aut
Vzhledem k finanční náročnosti bylo od projektu 
původního parkoviště na 75 vozidel opuštěno. 
Parkoviště bylo přesunuto dále od Liběchovky a 
kapacita snížena na 25 vozidel. I tak se, ale jedná 
o nemalé peníze. Proto je snaha celý projekt 
realizovat po etapách. Na každou etapu bychom 
chtěli žádat dotaci. První žádost byla podána u 
Středočeského kraje již v září. Podpořena byla 
zatím projektová dokumentace. Realizace I. etapy 
skončila těsně pod pomyslnou čarou úspěšných 
žádostí. Využijeme, ale dalších výzev, které by 
měly být v první polovině roku 2024.
Veřejné osvětlení 
Někteří si mohli povšimnout, že celá část obce od 
bytovek k ulici na Boží vodu je již osvětlena 
novými LED svítidly. V tomto trendu chce 
pokračovat i v následujících letech a postupně 
další svítidla vyměnit za nové úsporná LED 
svítidla.
Zázemí pro technické služby
Se zvyšující se náročností na techniku potřebnou 
pro údržbu obecních budov, veřejné zeleně a 
dalších pestrých činností, jsme se rozhodli 
vybudovat u Obecního úřadu nový objekt. Ten 
bude sloužit jako sklad obecní techniky a dílna 
technických služeb.
Doprava na komunikaci I/9
Tento bod by si zasloužil patrně prostor celého 
zpravodaje. Pokusím se zde zhodnotit to 
nejpodstatnější. Podařilo se navázat spolupráci se 
společností MONDI Štětí, která na konci roku 
darovala obci finanční dar k řešení problematiky 
bezpečného pohybu chodců u komunikace první 
třídy.
K samotné komunikaci I/9 a jejím nebezpečným 
úsekům dorazil do naší obce ministr dopravy 
Martin Kupka, senátor Jiří Vosecký a generální 
ředitel Radek Mátl. Společně se starosty obcí 
Tupadly, Medonosy a města Liběchov jsme 
přítomným zhodnotili současný stav komunikace 
a zároveň představili riziková místa. 



SLOVO STAROSTY

Požadovali jsme řešit bezpečný pohyb chodců a 
rizika spojená s budoucím nárůstem dopravy.
Ministr dopravy Kupka představil varianty řešení 
obchvatů města Liběchov a obce Želízy (přeložení 
komunikace I/9 severozápadně nad obec Želízy a 
její napojení na dopravní uzel mezi Liběchovem a 
Ješovicemi). Dále nastínil možné varianty úpravy 
trasy komunikace I/9 od obce Tupadly až k 
napojení na obchvat města Dubá. Jednání se dále 
ubíralo směrem k rekonstrukci komunikace I/9, 
která by měla začít v následujících letech. 
Projednali jsme technické možnosti, které by 
přispěli k bezpečnému pohybu u komunikace I/9 
v obcích a možnému zklidnění dopravy.
Tou dobou máme za sebou již první ročník 
vánočního jarmarku a rozsvěcení vánočního 
stromu. Věřím, že se vám akce s duchem Vánoc 
líbila.

S obcemi Dolní Zimoř, Tupadly a Medonosy 
testujeme malý projekt. Tím je pořádání 
společných výletů pro občany našich obcí. Cílem 
prvního z takovým výletů byly proslulé polské 
trhy a posledním letošním zájezd za vánočními 
trhy do Drážďan. Na příští rok již máme 
připraveny další čtyři výlety, které vám budeme 
postupně odhalovat na webových stránkách obce 
a vývěskách. Věřím, že vzájemná spolupráce mezi 
obcemi se bude dále rozvíjet.
V roce 2024 nás čeká opět spousta práce. Ať už to 
bude příprava mnoha projektů a hledání cest, 
které nás dovedou mezi úspěšné žadatele o 
dotace. Dále jednání s projektanty obchvatu obce 
Želízy, nebo nový systém vývozů a platby 
směsného odpadu.

TEXT:Ing. Miroslav Steinz, starosta



KULTURNÍ VÝBOR

K ulturní výbor obce Želízy by Vás rád informoval o  akcích, které se obci odehrály od  června 
do  prosince. Cílem činnosti je nejen oživení kulturního života, vytváření nových tradic, ale 
i příležitosti k setkávání občanů. V našem úsilí nám významně pomáhá nejen Sbor dobrovolných 
hasičů, ale i celá řada ochotných občanů obce. Jejich ochoty, nasazení a spolupráce si velmi vážíme, 
bez jejich podpory by realizace mnoha akcí byla mnohem obtížnější. V uplynulých měsících jsme 
v  obci Želízy prožili řadu zajímavých kulturních a  společenských akcí. Výčet aktivit je pestrý. 

D o minulého čísla zpravodaje se  kvůli 
uzávěrce už nevešla informace o  Dni dětí. 
V  letošním roce jsme oslavili den dětí třetího 
června. Stanoviště byla pojata pohádkově, proto 

j s m e a k c i 
p o j m e n o v a l i : 
„ Z  p o h á d k y 
d o  p o h á d k y “ . 
N a  o s m i 
stanovištích děti 
p r o ž í v a l y 
d o b r o d r u ž s t v í 
i n s p i r o v a n á 
o b l í b e n ý m i 
pohádkami: staly 
s e  F e r d o u 
Mravencem, házely 
sněhové koule jako 
ve  světě Ledového 

království, pomáhaly krtečkovi ušít kalhoty, 
zachraňovaly včelí medvídky či poznávaly svět 
včel s  včelkou Májou. Veverky z  Doby ledové 
se mohly vyřádit se  žaludy, hrály si na povolání 
jako Pat a Mat a s Gargamelem míchaly lektvary. 
Účast byla hojná, překvapivě se  akce zúčastnilo 
devadesát sedm dětí. K  dispozici byla i  řada 
doplňkových aktivit, jako skákací hrad, jízda 

na  ponících či malování na  obličej. Děkujeme 
všem, kteří se  na přípravě a  průběhu akce 
podíleli, ať už na stanovištích nebo při úklidu.

B ěhem prázdnin jsme se věnovali sportovním 
aktivitám a  zorganizovali akci „Živé člověče 
nezlob se“. Sešli jsme se v odpoledních hodinách 
a hráli až do večera.

V   říjnu jsme pro nejmenší občany připravili 
hravé dopoledne plné zábavných her, které 
zkoušely jejich pozornost, vytrvalost a rychlost. 



KULTURNÍ VÝBOR

Odpoledne pak následoval atraktivní turnaj ve 
steel šipkách ve spolupráci s místním sborem 
hasičů. Akce se setkala s velkým úspěchem, a 
proto se můžete těšit na další podobnou akci, 

která je v plánu pravděpodobně na začátku roku 
2024.
V podzimním období jsme se rozhodli přinést do 
naší obce kouzlo světa Harryho Pottera. Děti měly 
možnost vytvořit si vlastní svíticí hůlku, a 
následně se přesunout bradavickým expresem až 
do legendárních Bradavic. Tam je vítal ředitel 
Bradavic, pan Brumbál, spolu s jeho mluvícím 
kloboukem, který děti rozdělil do kolejí. Úkoly a 
výzvy čekaly na každém rohu, a jako odměnu za 
jejich splnění získaly kámen mudrců. Pro všechny 
účastníky bylo připraveno teplé občerstvení v 

podobě svařáku, čaje a sladkostí. Velký dík patří 
všem, kdo se podíleli na přípravách, a zejména 
místním dámám za skvělé pohoštění.
Koncem listopadu jsme uspořádali obecní výlet 
do Polska. Celkem se zúčastnilo třicet šest občanů 
obce všech věkových kategorií. Měli jsme 
možnost projít se krásným městečkem Kudowa 

Zdrój a nakoupit si 
místní lahůdky.

P r o s i n e c b y l v e 
z n a m e n í v á n o č n í 
atmosféry a spousty 
událostí. Hned první 
víkend v prosinci jsme 
pro vás připravili dvě 
s p e c i á l n í a k c e . V 
s o b o t u d r u h é h o 
prosince jsme rozsvítili 
vánoční strom v rámci 
prvního  želízského vánočního jarmarku a 
následně v neděli jsme  přivítali děti na 
mikulášské nadílce. Zde začaly setkáním s 
Luciferem, aby následně vstoupily do nebeských 
bran a setkaly se s Mikulášem a anděly, zasloužily 
si tak své sladké odměny. V sobotu devátého 
prosince jsme z obce Želízy vyrazili na tradiční 
vánoční trhy do Drážďan. Dvoupatrový autobus 
byl plně obsazen šedesáti čtyřmi účastníky, nejen 
z naší obce, ale i z Dolní Zimoře, Medonos a 
Tupadel. Na začátku roku 2024 máme v plánu 
další obecní výlet, tentokrát se zaměřením na 
horskou atmosféru.
Do roku 2024 nás čeká řada dalších akcí, na které 
se můžete těšit. Chystáme se pro vás připravit 
další kulturní zážitky a společenská setkání, a 
proto vás  zveme ke sledování našich obecních 
vývěsek a webových stránek. Děkujeme všem, 
kteří se podíleli na realizaci našich akcí a těšíme se 
na další společné chvíle v obci Želízy.

TEXT: Hana Lierová, FOTO: archiv Obec Želízy 



A ktivity Sboru dobrovolných hasičů naší 
obce jsou mimořádně pestré. Organizujeme 
kulturní a sportovní události pro všechny věkové 
kategorie. Podílíme na  přípravě a  zabezpečení 
obecních akcí. V oblasti požární ochrany působíme 
nejen v  naší obci, ale také v  sousedních obcích. 
V  letošním roce jsme například prezentovali naši 
hasičskou techniku během dětských dnů 
v  Tupadlích a  Kokoříně. Spolupodílíme se  na 
organizaci Dne dětí, mikulášské nadílky a  letos 
poprvé na vánočním jarmarku. V současném čísle 
Zpravodaje Želízy bychom chtěli představit 
aktivity mladých hasičů a  práci výjezdové 
jednotky.

Mladí hasiči

K  dnešnímu dni je evidováno celkem dvacet tři 
mladých hasičů, z  toho jich osmnáct pravidelně 
navštěvuje kroužek mladého hasiče. Scházíme 
se  jednou týdně. Děti se  učí základy z  požární 
ochrany, topografické značky, uzle, zdravovědu 
a mnoho dalšího. Jak se říká, risk je zisk, a tak jsme 

v loňském roce trochu zariskovali a přihlásili naše 
nejmenší na  jejich první závody, na  Floriánkovo 
uzlování. A  oni byli na  bedně! Přivezli si krásné 
2.  a 3.  místo. Duben je už tradičně měsícem 
závodů běhu na 60 m s překážkami. Tyto závody 
nikdy nebyly „náš šálek kávy“, a  proto jsme 
nevěřili vlastním očím, jaké úžasné výkony tam 

děti předvedly. Byla to pastva pro oči a naše pýcha 
rostla s každým zaběhnutým pokusem.
Laura (přípravka) – 6. místo
Sabinka (mladší 6-8) – 6. místo
Adélka (mladší 6-8) – 8. místo
Martin (mladší 6-8) – 8. místo

Ovšem největším překvapením pro nás všechny 
bylo umístění Davida Bláhy, který vybojoval 
2. místo v kategorii starší chlapci a svým výkonem 
postoupil do Krajského kola v Kutné Hoře. Každý 
rok se  účastníme soutěže Požární ochrana očima 
dětí, kdy děti kreslí obrázky na  zadané téma. 

V  roce 2023  se  nám po  několika letech podařilo 
umístit. Tématem letošního ročníku bylo „hasiči a 
komíny“. Ocenění se  dětem předávalo na  HZS 
Mělník
Juraj  – kategorie M1, 1. místo v Okresním kole 
soutěže
Tereza – kategorie M1, 3. místo v Okresním kole 
soutěže
Martin  – kategorie M2, 3. místo v Okresním kole 
soutěže.

DOBROVOLNÝ SBOR HASIČŮ



DOBROVOLNÝ SBOR HASIČŮ

V  červnu pořádáme dětské hasičské závody pro 
nejmenší hasiče, a  těmi jsou děti z  kategorie 
„přípravka“ ve  věku od 3 do 5  let. Závody jsou 
hravé a  vtipné, aby to pro děti byla především 
zábava. Závodníci běží po dráze a postupně plní 

jednotlivé disciplíny, za které jsou bodovány. Letos 
se účastnilo 28 dětí. Boj o 2.  a 3. místo byl velmi 
těsný, ale bohužel jedna naše hlídka o  tu jedinou 
setinku zůstala na 3. místě.
1. místo – Juraj a Natálka (smíšená dvojice SDH 
Želízy a SDH Úžice)
2. místo – Anička a Majda (SDH Kralupy)
3. místo – Terezka a Laura (SDH Želízy)

Podzimem nás bohužel střídavě trápily nemoci, 
takže další závody nás čekají až v únoru 2024.
Blíží se  Výroční valná hromada našeho sboru 
za rok 2023. Bude se konat 20. ledna 2023 od 18:00 
a od 20:00 bude probíhat taneční zábava. Dovolte 
mi vás tímto pozvat.
Ráda bych poděkovala paní Pavlíně Tůmové, která 
nám poskytla finanční dar, který jsme použili pro 
děti na krásnou nadílku od Mikuláše i na dárečky 
od Ježíška. Děkujeme!

TEXT: Bc.Kateřina Steinzová/FOTO z archivu SDH

Výjezdová  jednotka

Jednotka sboru dobrovolných hasičů obce 
Želízy má k dnešnímu dni 20 členů. V  roce 2023 
doposud zasahovala u padesáti událostí. Většinou 
šlo o odstraňování stromů z komunikací, záchrany 
a  evakuaci osob, zprůjezdnění komunikací 
po  přívalech vody, požáry komínů, vozidla, 
stromu a  popelnice. Jednotka se  zdokonalovala 
nejen vlastním pravidelným školením a výcvikem 
jednotky, ale účastnila se  i  výcviků pořádaných 
HZS Mělník. Například výcvik na  plnění 
bambivaku v  podvěsu vrtulníku na  letišti 
v  Sazené, na dálkovou dopravu vody ve Lhotce, 
na  praktickém výcviku jednotek v  Neratovicích, 
na základní a periodické školení velitelů, strojníků 
a nositelů dýchací techniky. Jednotka se po letech 
zúčastnila soutěže v  praktických dovednostech 
„Hasičské noci pod Ještědem“, kde rozhodně 
nedělala ostudu. Obci Želízy se mimo průběžného 
doplňování výzbroje a výstroje jednotky podařilo, 
za  pomoci dotace Středočeského kraje, pořídit 
lehkou zásahovou přenosnou požární stříkačku 
PH DELTA, která je umístěna na prvovýjezdovém 
vozidle. Jednotka v  letošním roce opět pomáhala 
s  přípravami a  organizací kulturních akcí nejen 
v  naší obci, ale také na  dětských dnech 
v  Chudolazích a  Kokoříně a  při požární soutěži 
v  Brocně. Děkujeme za  velkou podporu nejen 
občanům naší obce, ale i našich spřátelených obcí 
a  obci Želízy, jako zřizovateli jednotky sboru 
dobrovolných hasičů. Jsme tu pro vás.

TEXT:  Milan Zajíček, velitel JPO Želízy 



ŠKOLA

Přehled akcí září - prosinec
4. září 2023 slavnostní zahájení školního 

roku 2023/2024

19. září 2023 projektová výstava v 
mělnickém muzeu "Po 
stopách stop..."

4. října 2023 Dravci CHKO, záchranná 
stanice Dubá

17. října 2023 Jablkobraní

3. listopadu 2023 divadélko v MŠ, pohádka O 
kominíku Josífkovi

6. listopadu 2023 Dopravní výchova v Mělníku

8. listopadu 2023 Svatý Martin na hradě 
Kokoříně

22. listopadu 2023 planetárium Praha s 
programem Voda základ 
života 

1. prosince 2023 Vánoční výstava v SOU 
Liběchov

2. prosince 2023 Rozsvěcení vánočního stromu 
a jarmark v Želízích

5. prosince 2023 Divadélko Šmatec, Vánoční 
pohádka

6. prosince 2023 výlet do Mělníka, Regionální 
muzeum-výstava Vše o 
betlémech

11. prosince 2023 návštěva kina ve Štětí, 
pohádka Mezi živly

13. prosince 2023 přednáška o hygieně chrupu

14. prosince 2023 vánoční tvoření v SOU 
Liběchov

21. prosince 2023 koncert, kostel sv. Šimona a 
Judy, Praha

Podzim v ZŠ Želízy 

L etošní krásné babí léto zavítalo i  do  naší 
školy. Měsíce plné slunce a barevného listí lákaly 
k  procházkám a  výuce v  podzimním lese. 
V  hodinách prvouky jsme probírali sklizeň 
zeleniny a ovoce, učili jsme se správnému sběru 
a vhodnému skladování úrody. Vysvětlili jsme si, 

proč je pro nás právě ovoce a  zelenina tak 
důležitá. V  hodinách výtvarné výchovy 
a  pracovních činností jsme vytvářeli obrázky 
z  přírodnin, pomyslně jsme zavařili jablka 

a vyrobili jablko s červíkem. Tato činnost vyústila 
v  akci zvanou Jablkobraní, které se  zúčastnili 
žáci, rodiče i  prarodiče se  svými výrobky 
z  jablek. Po  degustaci výrobků byli vyhlášeni 
vítězové soutěže. Akce měla pozitivní ohlasy, jak 
mezi dětmi, tak i dospělými.

TEXT: Mgr. Jitka Šmejkalová
FOTO: archiv ZŠ
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Svátek sv. Martina 

V e středu 8. listopadu se 1.-5. ročník ZŠ Želízy 
společně s MŠ vydal po stopách sv. Martina. Naše 

c e s t a z a č a l a 
v  Kokořínském údolí, 
kde jsme po  stříbrných 
stopách podkov koně sv. 
Martina pomalu stoupali 
podzimním lesem, plným 
r o z m a n i t ý c h b a r e v 
k  h r a d u K o k o ř í n . 
Po  výstupu do  příkrého 
kopce nás před branami 
hradu přivítal sv. Martin 
v  p l n é z b r o j i . D ě t i 
vyslechly legendu o  sv. 
M a r t i n o v i a  d o s t a l y 

možnost vybrat mezi sebou rytíře a  jejich pážata. 
Poté si dobrovolníci 
m o h l i v y z k o u š e t 
souboj mezi rytíři . 
D á l e n á s č e k a l a 
p r o h l í d k a c e l é h o 
hradu. Zastavili jsme 
se  také v  prostorné 
jídelně, kterou děti 
d o b ř e z n a l y 
z  minulého školního 
r o k u , k d e j s m e 
rozdávali závěrečná 
v y s v ě d č e n í . 
V  nejvyšš ím patře 
h r a d u n á s č e k a l a 
interaktivní výstava stop. Děti měly možnost 

v y z k o u š e t s i s v é 
znalosti a  zajímavá 
byla také navazující 
procházka po  ochozu 
hradu, kudy p řed 
staletími procházela 
stráž a  bedlivě hlídala 
hrad před loupeživými 
rytíři a nepřáteli. Naše 
poslední zastávka nás 
přivedla do  sklepení 
hradu. Tam na  nás 

v  úkrytu čekala babka kořenářka. V  těchto 
sychravých podzimních měsících nám poradila 
nejvhodnější bylinky na  podzimní neduhy, ale 

zároveň nám věštila příznivou budoucnost. Naše 
putování se chýlilo ke konci a my jsme se cestou 
plnou zlatavého listí, plni nových zážitků, 

pomalu vraceli zpátky do  údolí. Na  sv. Martina 
jsme znovu vzpomínali v  hodinách výtvarné 
výchovy, při kterých děti ztvárnily sv. Martina 
na  jeho koni, Bělouškovi, ve snaze přilákat první 
sníh, neboť jak známo sv. Martin přijíždí na bílém 
koni.

TEXT: Mgr. Jitka Šmejkalová
FOTO: archiv ZŠ
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První vánoční jarmark v Želízích 

Historicky první želízský vánoční jarmark se konal na začátku 
prosince  loňského roku. Počasí přispělo sněhovou nadílkou. Organizátoři, 
prodejci, vystupující i  návštěvníci se postarali o  skvělou atmosféru. Celé 
trhy se nesly v  duchu tradičních řemesel a  domácí pohody. Chuťové 
pohárky návštěvníků rozmazlovalo bohaté pohoštění. Od voňavého 
svařáku, přes čerstvě čepované pivo až po tradiční jitrnice a  jelítko. 
A nezapomeňme na vynikající štrúdly, které upekly místní ženy.
Vrchol jarmarku přišel v podvečer, kdy se na scénu postavily děti z místní 
mateřské a základní školy a energický hráč na bicí David Bláha. Závěr trhů 
byl korunován rozsvícením vánočního stromu.
Poděkování patří všem, kteří se na organizaci vánočních trhů podíleli. Bez 
jejich píle a nadšení by se tento nádherný den neuskutečnil. Děkujeme všem 
a těšíme se na další společné akce.

TEXT: Ing. Lenka Liederhausová, FOTO: Soňa Němcová 

Caption
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FOTO:  Facebook  ZŠ Želízy 

Mikulášská nadílka 
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Zprávičky z naší školičky 

V září letošního roku jsme navýšili kapacitu 
školky na třicet dva dětí. Místo jedné máme dvě 
třídy: v přízemí Berušky a v patře Motýlky. Oba 
prostory jsou vybaveny hernou a  jídelnou. Pro 
odpočinkovou pauzu po  obědě mají děti 

v  horním patře k  dispozici rozkládací matrace, 
které po  použití ukládají. Díky rozšíření jsme 
mohli přijmout všechny zájemce, což je v  naší 
vesnické školce velký úspěch. Snažíme se, aby 
děti z obou tříd byly v kontaktu, což se nám zatím 
daří.

Přestože začátek pro některé nové tváře nebyl bez 
slziček, dnes jsou všichni adaptovaní, pobyt 
zvládají bez problémů a  jsou zapojeni do  všech 
aktivit. V průběhu roku jsme spolupracovali se ZŠ 
na  různých projektech, například návštěvou 

muzea v  Mě ln íce , vý le tem na  Kokoř ín 
s  programem Svatý Martin, návštěvou kina 
ve Štětí či společným plaveckým výcvikem.

Velkou radost dětem přinesla návštěva paní 
Gilové s dravci. Všichni se zapojili do poznávání 
těchto fascinujících ptáků. Děti se  seznámily 
s  jejich životem v  přírodě, mohly si některé 
pohladit nebo si vyzkoušet přistání dravce 
na  ruce v  rukavici. Nejvíc děti pobavilo, když si 

j e d e n z  d r a v c ů 
p o s t a v i l h l a v u 
a zaletěl k sousedům 
na  kůlnu a  nechtělo 
s e  m u z p ě t , a l e 
na dobrotu v podobě 
masa se  nakonec 
nechal přilákat.
Další novinkou v 
naší školce je, že nám 
přibyl nový plyšový 
k a m a r á d E d a - 

růžový plameňák. S dětmi plní různé úkoly, peče 
s námi perníčky nebo štrúdly. Děti ho učí 
písničky, básničky, i školkovým pravidlům. 
Každý týden si na víkend bere někdo z dětí Edu 
domů a s ním i jeho deníček, do kterého rodiče 
píší, co s dětmi o víkendu podnikli a děti nakreslí 
obrázek.
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Všichni se moc těšíme, až si v pondělí s dětmi 
příběh společně přečteme. Děti se pak těší, až 
Eda půjde právě k nim do rodiny.
Pravidelně pobýváme venku, chodíme do 
přírody, poznáváme okolí Želíz. Těšíme se na 
jaro, až budeme moct strávit celé dopoledne na 
čerstvém vzduchu.
Za celý kolektiv MŠ vám všem přejeme v novém 
roce 2024 klid, pohodu, zdraví a štěstí.

TEXT: Ivana Riegrová
FOTO: Kateřina Žemličková
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Můj poslední příspěvek ze  života na  Sitné 
končil větou:"…asi bude kotlíkový guláš, ale 
o  tom až příště.“ A  tento nápad se  stal 
skutečností. Jak je již tradicí, tak odpoledne před 
kácením májky družstvo sitenských mužů 
nachystá nějakou pochoutku pro všechny, kdo 
se akce účastní. A jak již bylo naznačeno, tak letos 
padl los na  kotlíkový guláš. Jídlo, které každý 
zná, všichni jej mají rádi a  samozřejmě každý 
borec ho umí udělat. A  tam se  skrývá problém. 
Každý má svůj recept či postup a  často dojde až 

k  hádkám, jak to teda 
m á b ý t s p r á v n ě . 
Naštěstí jsou sitenští 
spolu soudržní a  vždy 
se domluví. Rychle jsme 
si rozdělili své role. 
Jedni krájeli cibuli, další 
maso, jiní se  věnovali 
př ípravě ohně . Pak 
se  restovalo, dusilo, 
ochutnávalo a  ladilo, až 
jsme nakonec jako vždy 
d o s á h l i ú s p ě c h u . 
Gulášek byl jedna báseň. 

Ale bylo také třeba vykonat hlavní cíl celé akce, 
a  to pokácet májku. Všichni zúčastnění si 
do  předpokládaného místa dopadu kmenu dali 
své značky a  napjatě čekali, kam podříznutá 
májka spadne. Jakmile byla májka na  zemi, tak 
se důkladně přeměřilo, kdo je nejblíže a šťastlivec 
obdržel hodnotnou cenu. Poté už nic nebránilo 
se  pustit do  guláše, případně buřtíků a  dalších 
pochutin. Pivo bylo dobré a  nálada také. 
Uprostřed diskutujících se  postupně začal 
formovat hlouček okolo Petra a  Katky a  začalo 
se  tam něco důležitého domlouvat…a  nebylo to 
nic nezávazného, protože vše vyvrcholilo velkou 
sitenskou svatbou.

S lavný to den byl stanoven na 30. července. 
Ale už mnoho dní předem se vše začalo chystat. 
Dámy organizovaly a  pánové tvořili a  někdy 
i naopak. Protože se obřad měl konat pod širým 
nebem, bylo třeba místo uklidit a  doladit. Byl 
vytvořen venkovní nábytek z  bytelných trámů 

a vztyčen krásný masivní dřevěný portál na hraně 
údolí. Vznikla unikátní slavobrána s  krásným 
výhledem na  krajinu. Nakonec byl dokončen 
venkovní výčep, nachystán gril a  místo pro 
kuchaře Jiříčka. Hosté se  začali sjíždět již 
v předvečer slavnostního dne a dopoledne před 
obřadem všichni finišovali s  posledními 
přípravami. Jak se  slavnostní obřad blížil, hostů 
přibývalo a  drobná netrpělivost, zda vše dobře 
dopadne, lehce šuměla zvláště v  rodinách 

budoucích novomanželů. Dorazil i strůjce hudby 
a  paní matrikářka. Hosté utvořili špalír, svědci 
byli nachystáni a rodiče přivedli budoucí manžele 
za  zvuků fujary pod slavobránu. Atmosféra 
i slavnostní řeč vehnaly slzy dojetí téměř do všech 
očí.  
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Obřad pod dohledem paní matrikářky byl 
proveden v  souladu se  zákony naší země. 
Manželé splnili všechny náležitosti, nikdo 
neprotestoval. Výměnou snubních prstenů 
a polibkem se Petr s Katkou stali manželi. Bylo to 
jen tak tak, protože počasí nám ukázalo svoji sílu 
a  novomanželům začalo padat mnoho kapek 

štěstí. Pravé veselí se  spoustou jídla, vybraných 
nápojů, hudby, tance, smíchu nepřekazily ani 
silné poryvy větru a deště, které nás sice zahnaly 
pod přístřešky, ale společný duch veselých 
svatebčanů vše zvládnul a hosté se i přes výkyvy 
počasí výborně bavili až do rána.

Mnoho času neuběhlo a Sitná opět ožila čilým 
ruchem. Přišel 19. srpen a s ním tradiční sitenský 

Motosraz aneb Spanilá jízda motoklubu Plch 
Sitné. Byly postaveny stany pro hosty i  hudbu, 
nachystán gril a  během dopoledne dorazili 
i kamarádi z Litovle se  svým pivním stanem. Ti 

se hned pustili do díla a za chvilku jsme se mohli 
občerstvit výborným točeným nealko pivem, neb 
jsme museli pro odpolední vyjížďku být svěží 
a střízliví. U  školy se začaly shromažďovat stroje 
všech možných kubatur, velikostí i  tvarů. 
Motocykly doplnily i  veteránské automobily. 
Okolo půl druhé byl všem účastníkům odhalen 
plán trasy a další odpolední program. Tentokrát 
byla trasa vytvořena 

formou poznávačky, kdy 
na  předem daných stanovištích jezdci obdrželi 
část obrázku. Po složení všech částí zjistili, kde je 
stanoviště poslední a  odtamtud museli dovézt 
razítko. Kdo by nedovezl razítko, a tudíž trasu 
neabsolvoval celou, byl by veřejně pokárán a 
zostuzen.  



Všichni úspěšně dorazili 
s razítkem, a hlavně 
stroje vydržely náročnou 
trasu vlnitou krajinou 
kokoř ínskou. Během 
v y j í ž ď k y s e d ě t i 
zúčastnily hry na téma 
Malý motorkář. Úkoly 
b y l y z a m ě ř e n é n a 
m o t o c y k l i s t i c k o u 
tematiku a děti se dobře 

bavily. Jakmile všichni 
jezdci dojeli, byla vyprovokována bitva s vodními 
bombami, při které se všichni dostatečně vyřádili 
a  osvěžili. Stroje byly zaparkovány či uklizeny 
a  jejich řidiči si konečně mohli dát pivo, 
zakousnout si grilovanou krkovičku a  vyhlížet 
příjezd kapely. Letos k  nám zavítala kapela 

ze  severních Čech – Angelic. Naše uši potěšily 
slavné rockové hity v  podání sester Andělových, 
které naopak potěšily oči statných motorkářů. 
Na skromném tanečním parketu řádily nejen děti, 
ale jako děti i mnozí dospělí. Zbytek večera jsme 
strávili u reprodukované hudby na přání každého, 

takže to byla směsice všech žánrů od Tří Sester až 
po Michala Davida. Akce se povedla a druhý den 
před obědem již nebylo poznat, že se včera něco 
dělo.

S p o d z i m e m 
na  Sitnou př ichází 
m n o h o v ě t r n ý c h 
a  deštivých dnů. Je 
však za j ímavé , že 
jakmile se  vyhlásí 
drakiáda, tak ten den 
je hezky a  bezvětří. 
Letošní 1.  říjen se však 
stal částečně výjimkou. 
Hezky sice bylo, ale 
a l e s p o ň č á s t 
odpoledne foukal vítr. 
Účastníci drakiády, jak 

ze  Sitné, tak ze  Želíz, nejprve absolvovali cestu 
od  školy na  Fibich. Cestou navštívili několik 
stanovišť, která tentokrát byla tematicky zaměřena 
na  přírodu. Při poznávačce přírodnin se  kolikrát 

zapotily nejen děti, ale i  dospělí. Děti postupně 
přicházely na Fibich a za chvíli byla obloha poseta 
draky všech možných tvarů a  barev. Odborná 
komise pečlivě zkoumala, čí drak letí nejvýše či 
nejdéle a kdo má draka nejkrásnějšího, aby vítěze 
náležitě odměnila. Ale pohoda netrvala věčně. Vítr 
se  rozhodl, že už se  napracoval dost a  postupně 
utichnul. Tudíž se  vrátil tradiční obrázek 
z  minulých ročníků drakiád, tedy marné 
sprinterské závody rodičů snažících se  dostat 
draka alespoň na chvíli na oblohu. Výdej energie je 
třeba doplnit, tak jsme si všichni společně opekli 
buřty a  dali si sladký zákusek. A  to byla tečka 
za letošní, alespoň částečně větrnou drakiádou.

TEXT: Mgr. Zdeněk Vošlajer
FOTO: Ing. et. Bc. Pavlína Šlechtová
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Josef Křička 
učitel, tvůrce učebnic hudební výchovy, rozhlasových relací, skladatel, 

klavírista, dirigent, veřejný kulturní pracovník a v neposlední řadě člověk 
ryzího charakteru

V  hlubokých koutech historie malé obce Želízy se  skrývá mnoho příběhů 
a událostí, které by bez pečlivého zaznamenání mohly být zapomenuty. Díky 
Josefu Křičkovi, narozenému 4.  listopadu 1888, se  však tyto vzpomínky 
zachovaly. Josef Křička se stal prvním českým kronikářem obce Želízy, poté co 
se předešlé kroniky psané v němčině bohužel ztratily. Svou neúnavnou prací 
a oddaností zanechal významnou stopu v historickém dědictví naší malé obce. 
Přečtěte si více o jeho životě a díle v následujících řádcích.

Josef Křička se  narodil v Praze do  významné 
hudební rodiny, jeho otec Antonín Křička byl 
učitelem a  populárním skladatelem. V  letech 
1904–1908  studoval učitelský ústav v  Praze. 
Následně si rozšířil své hudební znalosti, 
navštěvujíc hodiny hudební teorie u K. Bautzkého 
a kompozice u Vítězslava Nováka v  letech 1916–

1919. Dále se  zapsal na  přednášky dějin hudby 
a  estetiky na  Karlově univerzitě. Působil jako 
pedagog na pražských obecných školách. Zabýval 
se převážně tvorbou pro děti.
Křička je jedním z  prvních skladatelů, kteří 
se  vědomě zaměřovali na  komponování skladeb 
pro děti – písní, sborů a  drobných klavírních 
skladeb.
V  roce 1920 založil hudební pedagog Ferdinand 
Krch (1881 – 1973) spolu s  Josefem Křičkou 

dvouletou internátní školu v  tzv. Domě dětství 
v  Krnsku u  Mladé Boleslavi, měla umělecko-
estetický výchovný program. Záměrem bylo 
rozvíjet přirozenou schopnost dětí myslet, cítit 
a  sloužit dobru. Děti se  učily poznatkům 
a různým pracovním činnostem tak, že teorie byla 
těsně propojena s praxí. Za nejdůleţitější princip 
své výchovné práce považovali Krch s  Křičkou 
rozvíjení tvůrčí dětské fantazie, neboť ta je cestou 
k nitru dítěte a k jeho 
tvořivé síle. Hudbu 
proto neoddělovali 
od  ostatních druhů 
umění a  chápali ji 
j a k o p ř i r o z e n o u 
s o u č á s t ž i v o t a . 
V  D o mě dě t s t v í 
n e b y l a h u d e b n í 
v ý c h o v a 
s a m o s t a t n ý m 
předmětem, nýbrž 
součástí komplexní 
estetické a  múzické 
výchovy. Její součástí 
byla estetická výzdoba budovy a  tříd, výtvarná 
a  literární výchova. Hudba prostupovala denní 
život dětí – zpívalo se  na vycházkách, při práci 
venku i  ve  třídě. Cílem nebylo osvojení 
konkrétního učiva, ale samostatná, tvořivá 
aktivita dětí a jejich zušlechtění uměním jako 
základní principy vedoucí k plnému životu 
jedince. Přes nespornou úspěšnost výchovné a 
vyučovací práce byla v červnu 1924 činnost 
ústavu ukončena.
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 Krátká činnost Domu dětství nic neubírá na jeho 
pedagogickém významu. Uplatňovaná koncepce 
široce pojaté estetické a múzické výchovy je dnes 
stále aktuální a plně v souladu s požadavky 
moderních společenských a pedagogických věd, 
je inspirací pro učitele. Její výsledky byly 
mnohokrát oceněny u nás i v zahraničí. Z výše 

uvedeného plyne, že Josef Křička měl velmi 
pokrokovém smýšlení na poli pedagogickém. V 
letech 1930–1936 vedl v Československém 
rozhlase pořad Dětské hudební táčky. V nich 
vyprávěl o hudbě, hrál na klavír a doprovázel 
pěvce. Ve výkladu skladeb mu pomáhala se 
čtením textu jeho dcera Milena. 

Po záboru pohraničí v  březnu 1939  se  Křička 
skladatelsky odmlčel. Z  podnětu bývalého 
tajemníka ministra zahraničí Jaroslava Jindry 
se  aktivně zapojil se  svou ženou a  svými třemi 
dětmi do odbojové skupiny Úvod. Sám o odboji 
ve  Mšeně a  Mělníce napsal svědectví, které je 
otištěno v  knize Josef Křička – učitel, skladatel, 

člověk (Sobotá1es, Praha 2005). Se  svou rodinou 
s e  z c e l a n e z iš t ně a  če s t ně v y s t a v o v a l 
nepředstavite lnému nebezpeč í . Za  tuto 
odbojovou činnost mu v  květnu 1965 prezident 
republiky Antonín Novotný udělil Pamětní 
medaili k 20. výročí osvobození.
V roce 1940 odešel do penze a usadil se v Hlučově 
na  Kokořínsku, kam jezdíval na  prázdniny 
a dovolené již od mládí. Od prosince roku 1946 žil 
v  obci Želízy u  své dcery, které jako vdově 
po  terezínském mučedníku, byla udělena správa 
a později vlastnictví domu č.p.103. V Želízích byl 
členem MNV a  na  krátkou dobu necelého roku 
přijal předsednictví akčního výboru, ve  snaze 
působit klidné, sousedské soužití zdejších 
občanů. Účastnil se  také opakovaně hudebního 
festivalu Želízská hudební léta. Zemřel v Želízích 
25. března roku 1969. Odešel tak člověk pracovitý, 
skromný a  při své citlivé povaze pevných 
morálních zásad. Pochován je na  městském 
hřbitově ve Mšeně u Mělníka.

TEXT: Ing. Veronika Horáková



ROZHOVOR 

Z ámek Slavín s rozhlednou stojí v místě původní tvrze 
Kostelec zničené během třicetileté války. Původně měl  
sloužit jako památník národních hrdinů jak ze slovanské 
mytologie, tak z  historie a  kultury. Areál v  maurském 
slohu navrhl roku 1837 malíř Wilhelm Gail. Už o tři roky 
později byl hotový. Slavín byl součástí Liběchovského 
panství, které vlastnil Antonín Veith. Ten plánoval 
výstavbu komplexu s  až čtyřmi věžemi, kvůli penězům 
stihl jednu. V  prostředí památky se  pak nachází vila, 
hospodářský objekt a skleník. Po konzultacích s  českými 
obrozenci vybral Veith dvacet čtyři osobností české 
minulosti, sochařské ztvárnění zadal mnichovskému 

ateliéru Ludwiga Schwanthalera. Celý koncept nebyl nikdy realizován, vzniklo pouze osm bronzových 
postav a dnes zdobí schodiště Národního muzea v Praze. Památkově chráněn je zámek od roku 1958.

Zámek Slavín po letech ožívá

J iž d v a r o k y v l a s t n í t e Z á m e k S l a v í n 
v sousedních Tupadlích. Jak se  to stane, koupit 
si zámek s takovým areálem?

Byla to náhoda. Asi před třemi lety kolega přišel 
zda bych nechtěl koupit barokní statek u Cvikova, 
který byl na prodej. Jeli jsme se na něj podívat, ale 
vůbec se  nám nelíbil. Původní majitel provedl 
mnoho historicky velmi nešetrných zásahů, které 
by mě nebavilo napravovat. Zasadil mi ale 
do hlavy brouka a  víceméně ze  zvědavosti jsem 
začal brouzdat po internetu a hledat, co se nabízí. 
Docela mě překvapilo, jak velká byla nabídka. 
Na  stránkách www.chateau.eu byla jako první 
nabídka Zámek Slavín, a  i když jsem nikdy před 
tím nepřemýšlel o tom, že bychom mohli vlastnit 
zámek, hned jsem věděl, že je to ono. Pak už jen 
zbývalo ukázat zámek ženě. Vzal jsem ji na tajný 
výlet. Zastavili jsme před branou a já čekal, co ona 
na to. Nechápavě se mě zeptala, co blbnu, ale bylo 
jasné, že se jí tu líbí. Atmosféra toho místa je těžko 
opakovatelná. Pak už jen zbývalo dohodnout se s 
původním majitelem. Koupě se táhla třičtvrtě 
roku a byla velmi náročná. 

V porovnání s předchozími vlastníky jsem si 
všimla, že jste Slavín spíše lidem otevřeli a 
zpřístupnili. To je vaše taktika i do budoucna?
Předchozím vlastníkem byl buddhistický mnich, 
který chtěl, aby   místo sloužilo jako centrum 
buddhistické víry. Tudíž chtěl, aby zůstalo klidné 

a   izolované. Naše vnímání je jiné. Chceme 
zachovat   atmosféra klidu a  krásné energie, ale 
zároveň si uvědomujeme jeho historickou 
hodnotu a  původní záměr Antonína Veitha, aby 
zámek sloužil jako památník národním hrdinům. 
Je proto téměř nemyslitelné, aby Slavín zůstal do 
budoucna nepřístupný.

.



ROZHOVOR 

Poměrně málokdo ví, že zámek měl velmi 
ušlechtilý záměr. Vznikl v  době národního 
obrození, jako idea posílení národní cti. Pan Veith, 
který v  té době vlastnil panství Liběchov, byl 
významný český patriot a mecenáš. Rozhodl se na 
místě bývalé tvrze v  Tupadlech vystavět Zámek 
Slavín. Dominantou stavby měly být čtyři věže, 
do  kterých chtěl instalovat dvacet čtyři soch 
slavných českých osobností. Bohužel se  stavbu 
nikdy nepodařilo dokončit. Osm již dokončených 

soch od  sochaře Schwanthalera putovalo 
z Mnichova rovnou do Národního muzea. Dnes 
patří mezi nejvýrazně jší bronzové sochy 
v  nadživotní velikosti, jaké můžete v Národním 
muzeu spatřit.

Ví se o vás, že jste hodně činní v charitě, protože 
jednu nemovitost v areálu poskytujete válečným 
uprchlicím z  Ukrajiny k  ubytování. V  jednu 
chvíli jste jich i s dětmi měli kolem třiceti a s tím 
i všechno zařizování. Proč to děláte?

Důvody jsou dva. Protože můžeme a  protože 
chceme. Oběma nám bude příští rok 50 
a  pamatujeme si návštěvu ruských okupantů 
v  Československu. Nechceme je tu vidět znovu 
a je určitě lepší, když podpoříme ty, kdo jim brání, 
než abychom se jim museli bránit sami.

Nemýlím-li se, pořádali jste v  areálu již dvě 
kulturní akce. Budou následovat další?

Asi ano, ale určitě ne brzy. V  areálu je mnoho 
možností, ale je potřeba nejdříve vybudovat 
zázemí a nejspíše to budou jen menší akce.

Prozradíte čtenářům Zpravodaje Želízy, jak 
velké plány se zámkem Slavín máte?

Pokud se  plány setkají s  realitou, budeme 
se snažit o obnovu celého areálu. V současné fázi 
se  zaměřujeme na  rekonstrukci již zmiňované 
věže, opravujeme starobylý špýchar a renovujeme 
zámecké prostory. V  další fázi máme v  plánu 
proměnit současnou myslivnu v  restauraci nebo 
dobovou hospodu. Tato nová provozovna by 
měla sloužit nejen pro pravidelný provoz, ale 
i  jako ideální prostor pro různé kulturní 
a společenské události.

Dokud nebudou všechny práce hotové, co mají 
lidé udělat, kdyby se chtěli přijít podívat?

V současné době je pohyb v areálu komplikovaný, 
neboť se  v  něm stále probíhají stavební práce 
a není vždy zaručena bezpečnost. Avšak věříme, 
že situace se  do příštího léta zlepší. Navzdory 
t o m u j e n a š e b r á n a č a s t o o t e v ř e n á 
a  návštěvníkům obvykle nebráníme, pokud 
se chtějí přijít podívat.

TEXT/FOTO: Bc. Lucie Zikmundová



PŘÍRODA

Chodíte na  procházky do  přírody? Couráte 
se  třeba po  loukách? A  všímáte si svého okolí? 
Možná jste už někdy na  vrcholcích travnaté 
vegetace zahlédli takové zvláštní zámotky (Obr. 
2). A víte, co se v nich ukrývá? Pro někoho může 
být celkem lákavé obsah zámotku vyšťourat, ale 
dříve, než se  pustíte do  objevování, přečtěte si 
následující řádky. A radši do zámotku nešťourejte 
ani po  jejich přečtení. My jsme jich tedy pár 
vyšťourali a  našli jsme přesně to, co jsme 
o č e k á v a l i . U v n i t ř s e  u k r ý v á j e d e n 
z teplomilnějších druhů naší pavoučí fauny, který 

umí – jak už pár občanů naší vlasti i  několik 
zvídavých arachnologů (vědců specializovaných 
na  výzkum pavouků) zjistilo, celkem bolestivě 
kousnout.
Ač nám to v  těchto deštivých podzimních dnech 
a  nastávající zimě možná tak nepřipadá, oblast 
Polabí (Mělnicko nevyjímaje – proto zde už Karel 
IV nakázal pěstovat víno) patří v  rámci České 

republiky mezi jedny z  nejteplejších. Díky tomu 
se dají v našem regionu najít některé teplomilnější 
druhy zvířat a  rostlin, které se  v  jiných částech 
republiky nevyskytují. Byť máme v  Želízích 
o poznání chladnější mikroklima než v sousedním 
Liběchově , během posledních let počet 
teplomilných druhů vzrostl i u nás.
Zaměříme-li se  na členovce (to je taková ta 
článkovaná havěť, kam patří i  hmyzáci), asi 
nejvýraznějším druhem, který je u  nás v  létě 
poslední dobou celkem často k  vidění a  který 
mnozí z  nás jistě zaznamenali, je kudlanka 
nábožná (Obr. 1). I děcka ji už objevila na místní 
školní zahradě. Také tu na loukách můžeme vidět 
krásný a  fotogenický druh pavouka, křižáka 
pruhovaného (Obr. 3)

Ale vraťme se zpátky k našim zámotkům. Obývá 
je pavouk, jehož druhové jméno je zápřednice 
jedovatá (Obr. 4). Na první pohled může někomu 
připadat jako poměrně nenápadný pavouk, který 
ani nestojí za  zmínku. Jedná se  ale o  jednoho 
z našich největších pavoukovců, který právě díky 
své velikosti a  mohutnosti kusadel (chelicer), 
dokáže v  určitých situacích prokousnout i  kůži 
člověka. Tělo dospělé samičky (tedy hlavohruď 
se  zadečkem) může dorůst velikosti 15  mm, 
někde j sme naš l i zmínku o  nálezu až 
dvoucentimetrové samice, a  rozpětí nohou může 
dosahovat 3,5 až 4  cm. Samečci bývají o  něco 
menší, zato jsou výrazněji zbarvení. Samci mají 
žlutozelený zadeček s pruhem uprostřed, zatímco 
zadeček samičky je spíš světle hnědý. Hlavohruď 
a kusadla dospělých jedinců mívají výstražné (tzv. 
aposematické) oranžové až červené zbarvení. 
Konečky pozoruhodně velkých kusadel jsou 
zbarveny černě.

Pozor, kouše to...

Obr. 1 - kudlanka nábožná

Obr. 2 - zámotek

Obr. 3 - křižák pruhovaný



PŘÍRODA

Výskyt zápřednice jedovaté je vázán na  sušší, 
nesečené louky s vysokou vegetací. V našem okolí 
ji najdeme nejčastěji v porostech třtiny křovištní, 
v  jejíchž květenstvích si spřádá své obydlí. 
Pavučinové zámotky můžeme najít ale i na jiných 
travinách nebo v květenstvích vyšších bylin. Přes 
den zůstávají zápřednice ukryté ve  svém 
zámotku, v noci ho opouštějí a vydávají se  lovit 
potravu. Tento pavouk si totiž nestaví sítě 
na lapání kořisti.
Zápřednice dospívají ve vrcholném létě, kdy také 

samci začínají hledat partnerku. Představte si ale, 
že vaše „milovaná“ je většího vzrůstu, velmi 
rychlá a  její kousnutí je smrtící. Pak je celkem 
moudré k  ní přistupovat opatrně. Sameček 
zápřednice si tedy postaví nový zámotek poblíž 
příbytku objevené samičky a  poté, co si na  jeho 
přítomnost zvykne, vstoupí do  jejího zámotku 
na  návštěvu (Obr. 5), při které dochází 
ke kopulaci. Samci hynou brzy po páření, zatímco 
samice chystá hnízdo pro svá mláďata v podobě 
zámotku, který je mnohem větší, se silnější stěnou 
a bez vstupního otvoru. Právě tyto zámotky jsou 
ve  vegetaci snadno identifikovatelné a  je radno 
se  od nich držet dál. Každá samička produkuje 
za svůj život jen jeden kokon, všechna její mláďata 
jsou uvnitř, a aby je ochránila, bude s narušitelem 
ignorujíc jeho velikost bojovat jako lvice, i kdyby 
při tom měla sama přijít o život. Touto dobou už 
totiž stejně nepřijímá potravu a  na  podzim by 
přirozeně uhynula, tudíž nemá co ztratit.  
V  jakých situacích by tedy teoreticky mohla 
zápřednice člověka kousnout? V  prvé řadě by 
se  tak mohlo stát v  případě nevhodné přímé 
manipulace se  zvířetem samotným. Podivné 

zámotky také mohou vyvolat zvědavost, zejména 
dětí a  přírodovědců či přírodomilců, ale pozor, 
po otevření hnízda může samice přímo zaútočit. 
Občas dojde k útoku také při ručním sečení trávy, 
kdy si lidé zámotku nevšimnou a  nechtěně ho 
zmáčknou. Poslední (věřte tomu nebo ne) 
mnohem vzácnější situací je, když nějaký 
arachnolog pavouka úmyslně vyprovokuje 
k útoku, aby zjistil účinek jedu na  člověka. A  co 
tedy lidé po  kousnutí zápřednicí jedovatou 
pociťují? Obvykle okamžitou silnou bolest, silnější 
než např. po  bodnutí včelou, místní otok, 
zarudnutí, případně sníženou citlivost a zvýšenou 
teplotu. Obvykle prý symptomy po 24 h odezní.
Během posledních pěti let jsme v  okolí Želíz 
lokalizovali zápřednice v  několika zahradách, 
na  „Piškotově louce“, v  Žerce nad Dolní Zimoří 
i  podél břehu řeky Labe, ale v  současnosti 
se může vyskytovat i na mnoha dalších lokalitách. 
Takže pokud uvidíte podivné zámotky v  trávě, 
nezkoumejte je blíže a  také naučte své děti, aby 
na tyto bambule nesahaly.
Na závěr je nutno podotknout, že je sice třeba 
zvýšené opatrnosti a  zejména v  období 
vrcholného až pozdního léta se  v  zámotcích 
nešťourat, ale na  druhou stranu není nutné 
panikařit. Rozhodně zápřednice ze  svého 
příbytku na kolemjdoucího zničehonic nevyskočí. 
Jen tak pro ujasnění: téměř všichni pavouci ČR 
mají jedovou žlázu, jed jim totiž slouží k usmrcení 
kořisti. Jen málokteří ale dosahují takové 
velikosti, aby byli schopni lidskou kůži 
prokousnout. Určitě někteří z vás mají zkušenost 
s kousnutím pokoutníka. Není to nic příjemného, 
ale neumírá se na to.

FOTO/TEXT: Mgr. Vendula Bohlen Šlechtová, Ph.D.
(ÚŽFG AV ČR)

Obr. 5 - zámotek

Obr. 4 - zápřednice jedovatá
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